

with public funds and to support whom it thinks best. It must consult the scientific community that it serves. Such has always been its policy in the past, and I cannot believe that it can have changed so much in so few years.

#### Grants of less than \$20,000

It seems that the Council has disregarded the fundamental objections of its academic panel and has decided that evaluation by the peer system is unnecessary in the case of requests for research grants of less than \$20,000. The CHA executive wishes to make known its categorical opposition to such an irresponsible decision. Nor are we alone. If you wish to consult the universities, you will find that the great majority of researchers and administrators are similarly opposed. I can testify to this personally from my recent experience at the University of Montreal. The Council has always had, and must maintain, a golden rule: to support only excellent research, no matter the amount of money. It is better to finance fewer projects in order to assure the financing of the very good ones. The argument of high administrative costs is not supported by careful analysis, particularly when your organization does not grant fees and when one considers that a prestigious council such as NSERC examines every grant request with the most scrupulous of peer scrutiny. It took several decades for the social sciences to become accepted as serious and valuable disciplines in the Canadian scientific community. It took time for the Canada Council, and then SSHRC, to establish a scientific credibility. This credibility is put at serious risk through administrative decisions which are neither scientific nor responsible. The CHA does not wish to see the Council, upon which it depends for subsidies, throw away so lightly its reputation for seriousness and credibility among researchers and, ultimately, with governments.

In conclusion to this long letter, which I would like to see submitted to your Council and its academic panel, I hope you will believe that our only aim is to maintain a SSHRC in which we can have confidence and of which we can be proud. We wish to ensure that independent research of the highest quality, concerning both Canada and the outside world, is supported and will find outlets in readily accessible publications. We want the social sciences to continue their progress, still quite insufficient, and make up for lost ground in terms of prestige and of financing -- which is to say nothing of their clear social value.

Jean-Pierre Wallot,  
President, CHA.

\*\*\*\*\*

#### CHA NOMINATIONS CALL, 1983-84

Members are reminded of the call for nominations which appeared in the Summer Newsletter. Those wishing to make nominations for executive and

scientifiques qu'il dessert. Telle a toujours été sa politique dans le passé et je ne puis croire qu'elle ait pu changer à ce point en si peu d'années.

#### Subventions de moins de \$20 000

Il semble que le Conseil ait passé outre aux objections fondées de sa commission consultative et ait décrété l'absence de recours aux pairs dans le cas des subventions de recherche de moins de \$20 000. Le comité exécutif de notre Société tient à vous faire savoir son opposition catégorique à pareille irresponsabilité scientifique, opposition que vous retrouverez, si vous voulez bien consulter les universités, chez la grande majorité des bons chercheurs et des administrateurs universitaires -- j'ai pu le constater moi-même lors de journées récentes sur la recherche à l'Université de Montréal. Le Conseil a toujours eu et doit maintenir sa règle d'or: ne financer que la recherche excellente, quelle que soit la somme impliquée. Mieux vaut financer moins de projets, mais s'assurer de financer les bons. L'argument des coûts administratifs ne résiste pas à l'analyse, d'autant plus que votre organisme n'accorde plus de cachets et qu'un conseil prestigieux comme le CRSNG examine, à la loupe des pairs, toutes les demandes de subvention. Il a fallu plusieurs décennies aux sciences humaines pour se faire accepter comme disciplines sérieuses et valables dans l'ensemble scientifique canadien. Il a fallu autant de temps au CAC, puis au CRSHC, pour se bâtir une crédibilité scientifique. Celle-ci risque fort de sombrer rapidement par suite de décisions administratives qui n'ont rien de scientifique ni de responsable. La Société historique ne tient pas à ce que le Conseil subventionnaire de qui elle relève sacrifie aussi allègrement sa réputation de sérieux et sa crédibilité parmi les chercheurs -- et ultimement, auprès des gouvernements.

En conclusion à cette longue lettre que je souhaite voir soumettre à votre Conseil et à sa commission consultative, je vous prie de croire que les seuls motifs qui animent l'exécutif et le conseil d'administration, c'est de maintenir un CRSHC en qui nous avons confiance, dont nous sommes fiers, et de s'assurer que la recherche libre d'excellente qualité, qu'elle porte sur le Canada ou d'autres aires du monde, soit subventionnée et trouve des débouchés en des publications accessibles, de telle sorte que les sciences humaines poursuivent leurs progrès encore bien insuffisants et comblent leurs retards en termes de prestige et de financement -- pour ne pas parler de leur nette utilité sociale.

Jean-Pierre Wallot,  
Président, SHC.

\*\*\*\*\*

#### CANDIDATURES POUR LA SHC 1983-84

Nous rappelons aux membres, suite à l'annonce parue dans le Bulletin d'été '82 à ce sujet, de bien vouloir faire parvenir les mises en candidature

council seats should do so before 31 December 1982 by writing to Professor Marc Vallières, Department of History, Laval University, Quebec, Qué. G1K 7P4.

\*\*\*\*\*

## CANADA'S ETHNIC GROUPS

Published by the Canadian Historical Association with the support of the Multiculturalism Program, Government of Canada, this series of booklets is designed to provide both the general reader and the historical specialist with concise accounts of the history of Canada's ethnic groups. The booklets are written either in English or in French but are translated and available in both languages.

Members of the Canadian Historical Association receive one copy of each booklet free at the time of publication. Non-members may obtain copies by writing to the treasurer, Canadian Historical Association, 395 Wellington Street, Ottawa, Canada. K1A 0N3. The price for general sale is \$2.00 per booklet (this price is subject to change without notice).

The following booklets have been published to date and were mailed to CHA members with the Spring 1982 Newsletter:

- No. 1 J.M. Bumsted, The Scots in Canada
- No. 2 David Higgs, The Portuguese in Canada
- No. 3 W. Peter Ward, The Japanese in Canada

Several other booklets will be published shortly.

Series Editor: P.A. Buckner  
Department of History  
University of New Brunswick  
Fredericton, N.B.  
E3B 5A3

\*\*\*\*\*

The Access to Information Act and the Privacy Act, collectively known as Bill C-43, were passed in June 1982 by the House of Commons. Passage in the Senate and Royal Assent followed in July with proclamation planned for the Spring of 1983. When implemented, the acts will replace a number of current practices for gaining access to government records, among which is the "thirty-year rule". In light of this legislation, the Public Archives is presently involved in developing access procedures and privacy guidelines for government records that have been transferred to the Archives by government institutions for archival or historical purposes. As these procedures are developed, efforts will be made to make them known to the research community.

\*\*\*\*\*

aux postes ouverts du Comité exécutif et du Conseil de la Société, avant le 31 décembre '82 à l'adresse suivante: Professeur Marc Vallières, Département d'histoire, Université Laval, Québec, Qué. G1K 7P4.

\*\*\*\*\*

## LES GROUPES ETHNIQUES DU CANADA

Publiée par la Société historique du Canada avec l'aide de la Direction du multiculturalisme du gouvernement du Canada, cette collection de brochures a pour objectif de fournir au public en général et aux historiens eux-mêmes de courtes études sur l'histoire des groupes ethniques du Canada. Rédigées en anglais ou en français, ces brochures traduites, sont disponibles dans les deux langues.

On les obtient en s'adressant au Trésorier, Société historique du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, Canada. K1A 0N3. Les brochures se vendent \$2.00 l'unité (prix sujet à changement sans préavis). Les membres de la Société reçoivent, à titre gracieux, un exemplaire de chaque nouvelle brochure.

Voici la liste des brochures parues à ce jour et qui furent envoyées aux membres de la SHC avec le Bulletin, printemps 1982:

- no. 1 J.M. Bumsted, Les Ecosais au Canada
- no. 2 David Higgs, Les Portugais au Canada
- no. 3 W. Peter Ward, Les Japonais au Canada

D'autres brochures paraîtront prochainement.

Directeur de la collection:  
P.A. Buckner  
Département d'histoire  
Université du Nouveau-Brunswick  
Fredericton, N.B. E3B 5A3

\*\*\*\*\*

Les Lois sur l'accès à l'information et sur la Protection des renseignements personnels, qui ont constitué ensemble le projet de loi C-43, ont été adoptées par la Chambre des communes en juin 1982. Elles ont été votées par le Sénat et ont reçu la sanction royale en juillet; la proclamation est prévue pour le printemps de 1983. Lorsqu'elles entreront en vigueur, ces lois remplaceront certaines pratiques actuelles régissant l'accès aux documents publics, telle la "règle de trente-ans". Compte tenu de ces lois, les Archives publiques sont en train d'élaborer des modalités d'accès et des directives en matière de protection des renseignements personnels pour les documents publics que des organismes gouvernementaux ont transférés aux Archives publiques à des fins archivistiques ou historiques. Nous essaierons, dans la mesure du possible, de tenir les chercheurs au courant de tout ce qui se fait en la matière.

\*\*\*\*\*

---

## EXCHANGE OF CANADIAN AND AMERICAN PROFESSORS

The joint CHA/AHA committee proposes to facilitate a reciprocal exchange between its Canadian and American colleagues who wish to teach in the United States or Canada. The joint committee's role consists of putting interested Canadian and American historians in touch with each other. It rests with the participants to contact their American counterparts so as to make all the necessary arrangements for their stay.

If such an exchange interests you, please send your name with your area of specialization and the name of your institution to the CHA or AHA representative: Professor Jean-Claude Robert, Department of History, UQAM, P.O. Box 8888, Montréal, Qué. H3C 3P8 or Professor Carl Solberg, Department of History, University of Washington, Seattle, Washington, 98185, U.S.A.

Following this, the committee will circulate to all interested the list of their Canadian and American colleagues. It is from this list that the participants themselves will organize their exchange.

It should be pointed out that it will not be necessary to identify a colleague who has the same teaching area since most universities welcome the opportunity to provide their student body with a series of courses not usually offered by their permanent faculty members. Therefore you will have to contact any person on the list who teaches at a university which may interest you. It will also be up to the professor involved to arrange for special course offerings at their university if necessary.

Your visa status is extremely important! This is a very complex and sensitive area and may well cause you many problems unless you do it properly from the outset. The easiest, and by far the least complicated arrangement would be to have the "sponsor" institution continue to pay the salary and benefits for each participant at his or her home institution. If you do not proceed this way, you will have to face a series of very complicated tax procedures which take months (or longer) to complete and do not always end successfully.

Ideally, the scholar from one country would have the status of researchers who are studying in the other country for a period of one year or less. You would merely have to provide immigration officials with a letter from your home institution attesting to your ability to support yourself financially for a period of one year. In practical terms, your university only guarantees that your salary will continue to be paid to you during the time which you will be undertaking "research" in the other country. Any mention of the "teaching" or "working" in the other country will precipitate a series of endless immigration procedures.

It should also be understood by those who are interested in this programme, that there will be no opportunity for the spouse of the participant

## ECHANGE DE PROFESSEURS CANADA-E.-U.

Le comité conjoint SHC/AHA se propose de faciliter des échanges réciproques entre collègues canadiens et américains désireux d'enseigner aux E.-U. ou au Canada. Le rôle du comité conjoint consiste à mettre en rapport les historiens canadiens et américains intéressés. Il appartient aux participants de contacter leurs vis-à-vis américains ainsi que de faire tous les arrangements nécessaires en vue de leur séjour.

Si de tels échanges vous intéressent, veuillez envoyer votre nom ainsi que votre domaine de spécialisation et le nom de votre institution au représentant de la SHC ou de la AHA: Professeur Jean-Claude Robert, Département d'histoire, UQAM, C.P. 8888, Montréal, Qué. H3C 3P8 ou Professor Carl Solberg, Département d'histoire, University of Washington, Seattle, Washington, 98185, U.S.A.

Par la suite, le comité fera circuler parmi les intéressés la liste des collègues canadiens et américains. C'est à partir de cette liste que les participants organiseront eux-mêmes leur échange.

Il n'est pas nécessaire d'identifier un collègue enseignant dans le même domaine puisque la plupart des universités apprécieraient probablement l'occasion d'offrir à leurs étudiants une série de cours n'étant pas normalement offerts par leur corps professoral. Il suffit donc d'entrer en contact avec n'importe quelle personne dont le nom apparaît sur la liste et qui enseigne dans une université où il vous plairait d'enseigner. C'est aussi la responsabilité du professeur concerné de faire les arrangements nécessaires pour les cours spéciaux pouvant être offerts à leur université.

Votre visa est une question extrêmement importante, complexe et délicate qui pourrait vous causer plusieurs problèmes si vous ne procédez pas correctement au départ. La façon la plus facile et sans doute la moins compliquée serait d'obtenir que les institutions qui parrainent le projet continuent de payer le salaire de leurs propres professeurs. Si vous voulez procéder autrement, vous aurez à faire face à une foule de procédures fiscales très compliquées qui pourraient s'étendre sur plusieurs mois et ne seraient pas toujours couronnées de succès.

La solution idéale serait que l'universitaire d'un pays ait le statut de chercheur dans un autre pays pour une période d'un an ou moins. Les candidats n'auraient alors qu'à fournir à l'officier d'immigration une lettre de l'institution-mère établissant la situation financière du candidat pour un an. Autrement dit, votre université ne fait que garantir que votre salaire continuera d'être payé pendant la période de votre recherche à l'étranger. Toute mention d'"enseignement" ou de "travail" dans le pays hôte entraînera d'innombrables procédures d'immigration.

Les intéressés doivent comprendre que les époux(es) des participants n'auront pas le privilège d'avoir un emploi rémunéré dans le pays d'accueil. Le conjoint du chercheur,

to work in the other country. The husband/wife of the scholar, as well as the children, would be issued "dependent" visas which do not allow the holders to take any form of employment.

We would like to wish you luck with this programme and once again remind you that Professor Robert or Professor Solberg are available to answer any questions that you may ask.

\*\*\*\*\*

#### PACIFIC COAST BRANCH OF THE AHA

The Pacific Coast Branch of the American Historical Association will hold its 1983 annual meeting at San Diego State University next August. Persons interested in presenting papers or in organizing sessions should send exact titles, an abstract of each paper, and a curriculum vitae for each participant by 31 December 1982. All fields of history are appropriate for Program Committee review.

Proposals should be addressed to: Janet R. Fireman, Chairman, PCB Program Committee, Los Angeles County Museum of Natural History, 900 Exposition Boulevard, Los Angeles, California 90007, U.S.A.

\*\*\*\*\*

#### THE CANADIAN HISTORY OF EDUCATION ASSOCIATION

The Canadian History of Education Association (CHEA) is pleased to announce that its Third Biennial Conference will be held in conjunction with the annual meeting of the History of Education Society (USA) at the University of British Columbia from October 14 to 16, 1983.

Proposals in English or French for individual papers, sessions, and panels concerning the history of education, broadly defined, are cordially invited. Papers treating the following themes will be particularly welcome: Educational interchange and influences: United States, Canada, Europe; Familial, voluntary and private education; War, military preparation and Education (not confined to the modern period); Rural education.

Proposals of about one page in length should be addressed to any one of the CHEA programme committee members below and should reach the committee no later than February 1, 1983.

Committee members: Professor J. Donald Wilson, Education, UBC, Vancouver, Canada V6T 1Z5 (Chairman); Professor Christopher Friedrichs, History, UBC, Vancouver, Canada V6T 1W5; Professor Chad Gaffield, History, University of Victoria, Victoria, Canada V8W 2Y2; Professor Veronica Strong-Boag, Women's Studies and History, Simon Fraser University, Burnaby, Canada V5A 1S6.

\*\*\*\*\*

ainsi que ses enfants, obtiendront des visas de "dépendants" qui ne permettent aucune forme de travail rétribué.

Nous souhaitons donc bonne chance aux personnes intéressées et leur rappelons que Jean-Claude Robert et Carl Solberg sont disponibles pour répondre aux questions des intéressés.

\*\*\*\*\*

#### DIVISION DE LA COTE DU PACIFIQUE DE L'AHA

La division de la Côte du Pacifique de l'Association historique américaine tiendra sa rencontre annuelle en août 1983 à l'Université de San Diego. Les personnes intéressées à présenter des exposés ou à organiser des sessions devront envoyer, avant le 31 décembre 1982, à l'adresse ci-dessous, un résumé de leur communication ainsi que leur curriculum vitae. Le Comité du programme considérera toutes les propositions touchant à l'histoire.

Les demandes devront être adressées à: Janet R. Fireman, Présidente du Comité du programme, Los Angeles Country Museum of Natural History, 900 Exposition Boulevard, Los Angeles, CA 90007, U.S.A.

\*\*\*\*\*

#### ASSOCIATION CANADIENNE DE L'HISTOIRE DE L'EDUCATION

L'Association canadienne de l'histoire de l'éducation a le plaisir d'annoncer que sa troisième assemblée biennale se tiendra à l'Université de la Colombie britannique, du 14 au 16 octobre 1983, conjointement avec la rencontre de l'Association américaine de l'histoire de l'éducation.

Une invitation spéciale est lancée à ceux qui sont désireux de faire (en anglais ou en français) un exposé, ou d'organiser une séance ou une réunion-discussion concernant l'histoire de l'éducation. Les thèmes suivants seront particulièrement traités: influences et échanges en éducation (Etats-Unis, Canada, Europe); éducation familiale, privée et volontaire; guerre, préparation militaire et éducation (à toutes les périodes historiques); l'éducation rurale.

Les propositions, d'environ une page, devront être adressées, avant le premier février 1983, à un des membres du comité du programme de l'Association canadienne de l'histoire de l'éducation, dont les noms apparaissent ci-dessous.

Membres du comité: Professeur J. Donald Wilson, Département de l'éducation, Université de la Colombie britannique (UBC), Vancouver, Canada V6T 1Z5 (Président); Professeur Christopher Friedrichs, Département d'histoire, Université de la Colombie britannique (UBC), Vancouver, Canada, V6T 1W5; Professeur Chad Gaffield, Département d'histoire, Université de Victoria, Victoria, B.C. V8W 2Y2; Professeur Veronica Strong-Boag, Département d'histoire et de l'étude de la femme, Université Simon Fraser, Burnaby, Canada. V5A 1S6.

\*\*\*\*\*

CRCCF, UNIVERSITY OF OTTAWA

On 3-4 November 1983 the University of Ottawa will host a colloquium to mark the twenty-fifth anniversary of the founding of the Centre de recherche en civilisation canadienne-française (CRCCF). The general theme of the colloquium is "Québec and Ontario: myths and realities". A number of presentations on this theme will be given by researchers in the arts and social sciences. For more information please contact the Director, CRCCF, University of Ottawa, Ottawa, Ontario, K1N 6N5.

\*\*\*\*\*

CANADIAN BUSINESS AND ECONOMIC HISTORY

Plans are being made for a conference on Canadian business history. The conference is tentatively scheduled for Trent University in August, 1983 or May, 1984. Initial arrangements are being handled by a steering committee, which, once a date and location have been finalized, will turn the actual organization of the conference over to a formal program committee. In the interim, the steering committee invites would-be participants to indicate their willingness to present papers touching on the history of Canadian business. It is hoped that the conference will be organized around a broad definition of business history, one which encompasses company biographies, entrepreneurial history, economic history and specialized areas such as the growth of managerial science in Canada and corporate archives. Please send proposed titles, together with an indication of preferred date, to any member of the steering committee: Tom Traves, Department of History, York University, Downsview, Ontario, M3J 1P3; Don Davis, Department of History, University of Ottawa, Ottawa, Ontario, K1N 6N5 or Duncan McDowall, Conference Board of Canada, Suite 100, 25 McArthur Road, Ottawa, Ontario, K1L 6R3. An early response would be appreciated.

\*\*\*\*\*

CRCCF, UNIVERSITE D'OTTAWA


C'est du 3 au 4 novembre 1983 que l'Université d'Ottawa tiendra un colloque à l'occasion du vingt-cinquième anniversaire de fondation du Centre de recherche en civilisation canadienne-française (CRCCF). Le thème général de ce colloque est "Le Québec et l'Ontario: mythes et réalités". Différentes communications concernant ce thème seront présentées par des chercheurs en lettres et en sciences humaines. Pour obtenir de plus amples renseignements, on voudra bien s'adresser au directeur, CRCCF, Université d'Ottawa, Ottawa, Ontario, K1N 6N5.

\*\*\*\*\*

HISTOIRE DES AFFAIRES ET DE L'ECONOMIE CANADIENNES

On planifie, en ce moment, la tenue d'une conférence sur l'histoire des affaires au Canada, qui aurait lieu à l'Université de Trent, en août 1983 ou mai 1984. Les dispositions initiales ont été prises en main par un comité de direction, lequel, une fois la date et le lieu arrêtés, passera la main à un comité du programme. Entre-temps, nous invitons les intéressés à manifester leur éventuelle volonté de présenter une communication touchant le domaine de l'histoire des affaires au Canada. Nous espérons que la conférence se fera autour d'une large définition de l'histoire des affaires, laquelle contiendrait celle des finances, des sociétés et des grands hommes d'affaires, ou, encore, l'histoire de secteurs spécialisés tels que le développement des techniques de gestion au Canada ou des archives de corporations. Veuillez, s'il-vous-plaît, faire parvenir vos suggestions d'éventuelles communications, ainsi que vos propositions quant aux dates auxquelles un tel colloque pourrait le mieux avoir lieu, à un des membres du comité de direction: Tom Traves, Département d'histoire, Université de York, Downsview, Ontario, M3J 1P3; Don Davis, Département d'histoire, Université d'Ottawa, Ottawa, Ontario, K1N 6N5 ou Duncan McDowall, Conference Board du Canada, pièce 100, 25 McArthur Road, Ottawa, Ontario, K1L 6R3. Une réponse faite dans les plus brefs délais serait appréciée.

\*\*\*\*\*

<b>newsletter</b>		<b>bulletin</b>
<small>CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION</small>		<small>SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA</small>
<b>Vol. 8 No. 4</b>		<b>Vol. 8 No 4</b>
<b>Autumn 1982</b>		<b>Automne 1982</b>
<i>Edited by/Rédigé par</i>		
<b>Serge Bernier</b>		
<b>Carman V. Carroll</b>		
<small>395 Wellington Street Ottawa, K1A 0N3 Tel.: 233-7885</small>		<small>395, rue Wellington Ottawa, K1A 0N3 Tél.: 233-7885</small>